
ÒNo puc escriure m�sica que no ref lecteixi el que estem

vivintÓ

Jordi Molina (Blanes, 1962) �s un m�sic de llarga traject�ria que, en els �ltims vint anys, ha investigat les inf inites

possibilitats dÕun instrument com la tenora m�s enll� del seu entorn original, la cobla. De fet, el 2019 es

compleixen 20 anys de lÕedici� de Mosaic, el disc que Molina va gravar amb el pianista Ramon Escal�. Mosaic va

obrir una rica investigaci� sonora que ha por tat  Jordi Molina [http://www.jordimolina.cat]  f ins als seus dos �ltims

treballs, amb composicions pr�pies: Mat�ria del temps i el m�s recent Retrat en groc, que va estrenar a f inals de

lÕany passat a lÕEspai Ter de Torroella de Montgr�, on viu actualment.

Com va entrar en contacte amb la tenora i qu� li va interessar dÕaquest instrument centenari?

Vaig comen�ar amb la tenora per casualitat. Jo soc nascut a Blanes i anava al colálegi Santa Maria, on hi havia

un home, un moss�n, Joaquim Alqu�zar, que ensenyava als nens diferents instruments. Era una activitat

extraescolar i jo mÕhi vaig apuntar, com ho feien m�s de la meitat dels nanos. Vaig comen�ar amb el clarinet als

set anys. �s curi�s, perqu� et donaven un instrument determinat, no perqu� el triessis tu, sin� en funci� de la

teva al�ada. Jo era m�s aviat baixet i em van donar el clarinet [riu]. I al cap dÕuns mesos, si tenies una cer ta

facilitat, com que hi havia banda i cobla, et donaven tamb� un instrument de la cobla, que en el meu cas va ser la

tenora. Jo no en tenia ni idea, de quin instrument era. A casa no havia tingut cap refer�ncia, cap familiar que

hagu�s estat vinculat al m�n de la cobla, ni de la m�sica en general. Despr�s s� que lÕamor per la tenora va

cr�ixer i vaig sentir una af initat molt gran amb aquest instrument, per� al principi va ser una casualitat absoluta.

Ha format par t de diverses cobles i actualment �s el director dels Montgrins i de La Flama de Farners. Podr�em

dir que, tot i la seva vocaci� innovadora, mai no ha trencat amb la tradici�.

No, perqu� jo vaig iniciar-me i vaig estar molts anys fent de professional en el m�n de la cobla i les orquestres, i

una vegada el vaig abandonar per fer altres coses, sempre vaig continuar tenint un peu en aquell m�n, que �s la

casa mare, ja sigui escrivint, dirigint, produint projectes amb m�sica de cobla... i par ticipant tamb� en la Cobla

Simf�nica Catalana o la Cobla de Cambra de Catalunya. I encara avui dia, quan alg� em truca per fer una

substituci� per a una audici� de sardanes, no �s estrany que hi vagi, perqu� �s dÕall� on vaig sor tir, �s una cosa

que mÕagrada i que, a m�s a m�s, vaig mantenint i no penso deixar.

Per qu� aquell ÔMosaicÕ del 1999 amb Ramon Escal� va representar un punt i a par t impor tant en la seva carrera?

Jo estava llavors en el m�n de les cobles orquestra, on ja feia uns quinze anys que era professional. La m�sica

�s una vocaci�, un of ici que fas, no per obligaci�, sin� perqu� tens unes ilálusions posades en aquesta feina. Jo

estava passant una �poca en qu� no em sentia feli�, perqu� estava repetint sempre el mateix, i tenia moltes

inquietuds: volia tocar amb altra gent, tastar noves est�tiques musicals... Es va donar la casualitat que jo en

aquell temps estava com a arranjador del programa Bojos pel ball de TV3, on tamb� hi havia el pianista Ramon

Escal�, i durant un any i mig vam tenir molt de contacte. Li vaig proposar de fer un disc plegats, Mosaic, que va

ser el meu primer projecte despr�s dÕabandonar el m�n de les cobles orquestra. Tot estava per fer. Plantejar-se

un disc de tenora i piano en aquell temps era molt complicat, primer de tot perqu� no hi havia reper tori, que �s

una mancan�a que mÕhe anat trobant sempre al llarg de tot aquest cam� de vint anys. Quan plantejava una nova

proposta, de par tida sempre he trobat a faltar m�sica escrita per a les noves formacions que posava en marxa.



Per tant, he hagut de demanar que mÕescrivissin aquestes noves m�siques o he acabat escrivint-les jo mateix.

En el cas de Mosaic, vaig trucar a compositors amics com ara Alber t Guinovar t, Francesc Burrull, Francesc

Miralles, Manel Camp, etc., i els vaig encarregar obres per a tenora i piano. Despr�s de gravar el disc amb

Escal�, vam comen�ar a fer concer ts a duo durant uns anys, inclosa alguna gira per Europa, i estic molt content

dÕaquella experi�ncia. Per als programadors era una sorpresa i, de par tida, compor tava uns cer ts dubtes, perqu�

no hi havia hagut mai un duet de piano i tenora, aquell instrument que toca sardanes. Tot era incer t: la m�sica

que sÕinterpretaria, si podria funcionar aquesta combinaci�, f ins i tot si es podria af inar una tenora amb un piano.

Hi havia molts interrogants precisament perqu� no hi havia cap referent previ. Per� va anar molt b� i, per a mi, va

ser lÕinici dÕun cam� que ha durat f ins ara. A m�s, aquelles obres que vaig encarregar el 1999 ara sÕutilitzen a

lÕEscola Superior de M�sica de Catalunya, lÕEsmuc, per als estudis de tenora, que ara ja s�n una titulaci�

superior.

Justament la creaci� dÕaquests estudis �s un bon indici de la reivindicaci� dels instruments i de la m�sica

tradicional en general, en els �ltims anys, despr�s dÕ�poques dÕoblit i gaireb� menyspreu.

�s cer t que hi ha hagut una evoluci� molt gran, �s evident. Ja he dit que quan vaig comen�ar la meva recerca

amb Mosaic tot aix� generava molts dubtes, i dic dubtes per ser amable [riu], perqu� la tenora por tava a sobre

moltes motxilles negatives, segurament merescudes, com un instrument que no podia interpretar segons quines

m�siques o combinar-se amb altres instruments i formacions, perqu� llavors no hi havia el que ara s� que hi ha:

un instrument molt desenvolupat a nivell org�nic. Ara hi ha els dos millors constructors de tenores en la hist�ria

dÕaquest instrument, Alfons Sibila i Pau Orriols, que han colálaborat amb m�sics professionals per

per feccionar-lo i crear tenores que et permeten accedir a qualsevol tipus de m�sica. I, a par t dÕaix�, hi ha molta

gent jove que, a par tir del fenomen de les escoles de cobla de f inals dels vuitanta, ha accedit a aquests

instruments i a la m�sica tradicional. Si ajuntes uns bons instruments amb gent jove que t� una gran formaci�, el

nivell puja molt�ssim. Tot plegat crea un entorn m�s favorable que fa vint anys, per� encara queda molt per fer.

Ha gravat discos amb formacions molt diverses. Ha demostrat que la tenora combina b� amb gaireb� tot?

Aquesta era la meva intenci�. Tenia un instrument que nom�s sÕhavia utilitzat per tocar sardanes i, de cop i volta,

vaig tenir la lliber tat o la gosadia o la inquietud de fer el que sigui amb aquest instrument, i sentia que tenia tot el

m�n al davant. Vaig comen�ar a pensar: ÒAix� mai no sÕha fet, aix� tampoc...Ó Era com una mena de llista de la

compra de la qual havia dÕanar eliminant coses, algunes m�s cl�ssiques, amb un orgue o una simf�nica, i dÕaltres

m�s tradicionals. I amb el quar tet Kaulakau vaig entrar en el m�n de la improvisaci� lliure. Tamb� tÕhaig de dir

que en alguns dÕaquests projectes mÕhe sentit m�s c�mode que en altres, per� jo crec que, si m�s no, he posat

la tenora en llocs que f ins ara no existien i m�s o menys en tots seÕn sur t [riu]. De fet, la tenora �s un instrument

tradicional, pel seu so i les seves caracter�stiques, per� despr�s t� tot aquest joc de claus que li permet tocar no

nom�s en dues o tres tonalitats, com la gaita i altres instruments tradicionals, que s�n m�s dif�cils de combinar

amb altres coses. En aquest sentit, la tenora �s molt m�s vers�til.

Amb ÔMat�ria del tempsÕ (2016) va iniciar un nou projecte amb la mateixa formaci�, un septet, que ara lÕha

acompanyat a Ô Retrat en groc Õ. Com def iniria ÔMat�ria del tempsÕ i la nova etapa que ha ober t en el seu viatge

creatiu?

Despr�s de totes aquestes experi�ncies, ara ja s� exactament f ins on puc arribar amb la tenora, i el que em

venia de gust era fer un tipus de m�sica de la qual jo sempre he begut des de lÕadolesc�ncia: la m�sica de fusi�.

Volia acostar-me per primera vegada a aquesta est�tica, amb lÕafegit que ara la m�sica seria meva, per oferir-me

no nom�s com a int�rpret, sin� tamb� com a compositor. Estic molt feli� perqu� tinc una banda de grans m�sics

i he pogut actuar en escenaris als quals no havia tingut acc�s f ins ara.



Aquest retrat no �s en groc per una casualitat crom�tica. El disc est� dedicat als presos i els exiliats pol�tics.

Creu que un ar tista t� lÕobligaci� de def inir-se en aquests temps convulsos?

Crec que s�, per� s�n opcions molt personals. Jo no puc separar la meva feina del que sento o com em trobo, i si

estic vivint uns moments en qu� constantment estic pensant en el que ens est� passant, no puc despr�s

escriure una m�sica que no ho ref lecteixi. Per a mi era com una obligaci� moral. A m�s, tinc dos amics, la Dolors

Bassa i en Llu�s Puig, que estan a la pres�, i tenia ganes de subratllar aquesta injust�cia. Volia que Retrat en groc

fos una continuaci� de Mat�ria del temps, per ampliar el reper tori i consolidar el projecte i una formaci�

determinada, i tamb� vaig plantejar el disc com una fotograf ia personal del moment: des de la por tada, que

mostra el paisatge de Torroella, on visc, f ins al text que hi ha a lÕinterior del disc i els t�tols dÕalguns temes.

Un dels temes es titula ÔArc�diaÕ, un parad�s perdut al qual sempre aspira la humanitat. Creu que la m�sica

instrumental pot ser una font dÕinspiraci� per a les utopies colálectives?

NÕestic conven�ut, i no perqu� sigui instrumentista. �s evident que una can�� amb lletra marca de manera m�s

senzilla o evident el cam� per a all� que vols explicar. Per� des de petit, ja sigui escoltant m�sica cl�ssica, grups

de fusi� o Pink Floyd, he experimentat molts sentiments gr�cies a la m�sica instrumental. De fet, a les pelál�cules

el que fa la m�sica �s subratllar instants dÕalegria, de tristor, de por... A m�s, la m�sica instrumental deixa m�s

ober ta la por ta perqu� lÕoient lÕassimili lliurement.
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